

胸腔灌注化疗与胸腔循环热灌注化疗治疗非小细胞肺癌胸腔积液疗效比较

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年11期 页码: 1895-1899 栏目: 论著(胸部肿瘤) 出版日期: 2019-04-30

Title: Efficacy comparison of pleural effusion of non-small cell lung cancer treated by thoracic infusion chemotherapy and thoracic cyclic hyperthermia chemotherapy

作者: 刘丽莉; 卢英杰; 邵文龙
保定市易县医院呼吸肿瘤科, 河北 保定 074200

Author(s): Liu Lili; Lu Yingjie; Shao Wenlong
Respiratory Tumor Department, Yixian County Hospital, Hebei Baoding 074200, China.

关键词: 非小细胞肺癌(NSCLC); 胸腔积液; 化疗; 胸腔循环热灌注; 胸腔灌注化疗

Keywords: non-small cell lung cancer (NSCLC); pleural effusion; chemotherapy; thoracic cyclic hyperthermia chemotherapy; thoracic infusion chemotherapy

分类号: R734.2

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.11.011

文献标识码: A

摘要: 目的: 探讨与胸腔灌注化疗相比胸腔循环热灌注化疗治疗非小细胞肺癌(NSCLC)胸腔积液的临床疗效, 并分析其安全性。方法: 选择88例NSCLC合并胸腔积液的患者, 随机分为对照组和研究组, 每组各44例, 对照组应用化疗药物胸腔注入治疗; 研究组患者给予胸腔循环热灌注化疗。评估临床疗效、引流管滞留时间、总生存期(OS)、不良反应和毒副作用, 并检测两组患者治疗前后外周血C反应蛋白(CRP)、胸腔积液总蛋白定量, 应用KPS评分评估患者生存质量。结果: 研究组总有效率、OS和KPS评分分别为88.64% (39/44)、(13.45±0.90)个月和(69.82±4.16)分, 高于对照组75.00% (33/44)、(10.26±0.84)个月和(67.45±4.06)分, 差异具有统计学意义(P<0.05)。研究组引流管滞留时间、血清CRP、胸腔积液总蛋白定量分别为(3.21±0.09)d、(12.53±2.28)mg/L和(22.63±3.48)g/L, 低于对照组(4.39±0.11)d、(18.39±2.16)mg/L和(27.49±3.70)g/L, 差异具有统计学意义(P<0.05)。研究组患者骨髓抑制、胸痛和胃肠道反应Ⅲ+Ⅳ度发生率分别为15.91% (7/44)、25.00% (11/44)和13.64% (6/44), 均低于对照组29.55% (13/44)、36.36% (16/44)和25.00% (11/44), 差异具有统计学意义(P<0.05)。研究组患者心衰、肺水肿、气胸、感染总发生率为11.36% (5/44), 低于对照组27.27% (12/44), 差异具有统计学意义(P<0.05)。结论: 胸腔循环热灌注化疗治疗NSCLC胸腔积液临床疗效显著, 能够明显缩短引流管滞留时间, 降低蛋白量, 减弱不良反应和毒副作用, 显著提高患者生存期和生存质量。

Abstract: Objective: To explore the clinical efficacy of pleural circulatory hyperthermic perfusion chemotherapy for the treatment of pleural effusion of non-small cell lung cancer (NSCLC) and analyze its safety, compared with thoracic infusion chemotherapy. Methods: 88 NSCLC patients with pleural effusion were randomly selected and divided into control group and study group, 44 cases in each group. The control group received thoracic injection of chemotherapeutic drugs, and the study group received thoracic circulation thermal infusion chemotherapy. The clinical efficacy, overall survival (OS), drainage tube residence time and adverse reactions and toxic side effects were evaluated, and the peripheral blood C-reactive protein (CRP), total pleural effusion quantification were measured, and KPS scores was used to assess the quality of life before and after treatment in both groups. Results: The total effective rate, OS and KPS score of the study group were 88.64% (39/44), (13.45±0.90) months and (69.82±4.16) points, higher than the control group 75.00% (33/44), (10.26±0.84) months and (67.45±4.06) points, and the difference was statistically significant (P<0.05). The retention time of drainage tube, serum CRP and total pleural fluid protein of the study group were (3.21±0.09) d, (12.53±2.28) mg/L and (22.63±3.48) g/L, lower than the control group (4.39±0.11) d, (18.39±2.16) mg/L and (27.49±3.70) g/L, and the difference was statistically significant (P<0.05). The III+IV grade incidence of myelosuppression, chest pain, and gastrointestinal reaction in the study group were 15.91% (7/44), 25.00% (11/44) and 13.64% (6/44) respectively, lower than the

control group 29.55% (13/44), 36.36% (16/44) and 25.00% (11/44), and the differences were statistically significant ($P < 0.05$). The total incidence of heart failure, pulmonary edema, pneumothorax and infection in the study group was 11.36% (5/44), which was lower than the control group 27.27% (12/44), and the difference was statistically significant ($P < 0.05$). Conclusion: The clinical effect is significant by thoracic circulation thermal infusion chemotherapy for the treatment of NSCLC pleural effusion. It can significantly shorten the residence time of the drainage tube, reduce the amount of protein, reduce the adverse reactions and toxic side effects, and significantly improve the survival time and quality of life of patients.

参考文献/REFERENCES

- [1] Song Juan, Liu Dan, Li Lei, et al. Clinical features and survival of lung cancer with pleural effusions [J]. West China Medical Journal, 2018, 33(1): 36-40. [宋娟, 刘丹, 李镭, 等. 肺癌伴发胸腔积液的临床特征及生存特点 [J]. 华西医学, 2018, 33(1): 36-40.]
- [2] Carter J, Miller JA, Feller-Kopman D, et al. Molecular profiling of malignant pleural effusion in metastatic non-small-cell lung carcinoma. The effect of preanalytical factors [J]. Annals of the American Thoracic Society, 2017, 14(7): 1169-1176.
- [3] Hu Chengping. Interpretation of the consensus points of experts in the diagnosis and treatment of malignant pleural effusion in 2014 [J]. Chin J Prac Intern Med, 2014, 34(8): 765-766. [胡成平. 2014恶性胸腔积液诊断和治疗专家共识要点解读 [J]. 中国实用内科杂志, 2014, 34(8): 765-766.]
- [4] Liu Zhibao, Zhang Jinghua, Song Jinghua, et al. The relationship between ERCC1 expression in pleural effusion and pleural cisplatin combined chemotherapy in elderly patients with non-small cell lung cancer [J]. Chinese Journal of Gerontology, 2015, 35(18): 5178-5180. [柳志宝, 张菁华, 宋京花, 等. 老年非小细胞肺癌患者胸腔积液 ERCC1 表达与胸腔灌注顺铂联合化疗的临床疗效及预后的关系 [J]. 中国老年学杂志, 2015, 35(18): 5178-5180.]
- [5] Ilie M, Hofman V, Leroy S, et al. Use of circulating tumor cells in prospective clinical trials for NSCLC patients-standardization of the pre-analytical conditions [J]. Clinical Chemistry and Laboratory Medicine, 2018, 56(6): 980-989.
- [6] Wang Shuang, Zhou Wei, Luo Ming, et al. Instructor clinical efficacy of "Shizao Decoction" hot compress combined with pleural perfusion chemotherapy on malignant pleural effusion [J]. Academic Journal of Shanghai University of Traditional Chinese Medicine, 2018, 32(1): 39-43. [王爽, 周维, 罗明, 等. 十枣汤烫熨疗法联合胸腔灌注化疗治疗癌性胸水临床疗效观察 [J]. 上海中医药大学学报, 2018, 32(1): 39-43.]
- [7] Li Qihua, Liu Zhaozhe, Pan Shuyun, et al. Clinical efficacy of sequential therapy of traditional Chinese medicine (TCM) combined with intrathoracic chemotherapy in the treatment of non-small cell lung cancer with malignant pleural effusion [J]. Practical Pharmacy and Clinical Remedies, 2016, 19(12): 1486-1489. [李秋华, 刘兆喆, 潘淑云, 等. 中医序贯疗法配合胸腔内化疗治疗晚期非小细胞肺癌合并恶性胸腔积液的临床疗效 [J]. 实用药物与临床, 2016, 19(12): 1486-1489.]
- [8] Li Xinquan, Liu Ziling, Shang Guanning. Effect of intrapleural perfusion chemotherapy on malignant pleural effusion in patients with non-small cell lung cancer [J]. J Chin Pract Diagn Ther, 2017, 31(9): 920-921. [李新权, 刘子玲, 商冠宁. 胸腔循环热灌注化疗治疗非小细胞肺癌胸腔积液疗效观察 [J]. 中华实用诊断与治疗杂志, 2017, 31(9): 920-921.]
- [9] Zhu Zhizhen, Shi Jianhua, Hou Sen. Local injection of endostar combined with cisplatin for non-small cell lung cancer with malignant pleural effusion and its influence on VEGF and HIF-1 α [J]. The Practical Journal of Cancer, 2014, 29(7): 855-857. [朱志真, 石建华, 侯森. 恩度联合顺铂局部治疗非小细胞肺癌合并恶性胸腔积液的疗效及对 VEGF、HIF-1 α 的影响 [J]. 实用癌症杂志, 2014, 29(7): 855-857.]
- [10] Li Zhihu, Yang Yan, Zhang Lianxing, et al. The effect of intravenous gemcitabine or pemetrexed combined with cisplatin infusion for patients with non-small cell lung cancer and malignant pleural effusion [J]. Oncology Progress Journal, 2018, 16(3): 342-345. [李志虎, 杨燕, 张莲兴, 等. 吉西他滨或培美曲塞静脉化疗联合顺铂胸腔灌注在非小细胞肺癌合并恶性胸腔积液中的应用研究 [J]. 癌症进展, 2018, 16(3): 342-345.]
- [11] Hu Wenbing, Chen Zhilong, Chen Jun, et al. Clinical observation of cisplatin combined with local hyperthermia in the treatment of malignant pleural effusion [J]. Modern Oncology, 2015, 23(21): 3115-3117. [胡文兵, 陈智龙, 陈军, 等. 顺铂胸腔灌注联合化疗治疗肺癌恶性胸水的疗效观察 [J]. 现代肿瘤医学, 2015, 23(21): 3115-3117.]
- [12] Liang Meiling, Du Jianfei, Jiang Dongmei, et al. Therapeutic effect of continuous circulation of thoracic cisplatin on malignant pleural effusion [J]. Chin J Lung Dis (Electronic Edition), 2016, 9(4): 415-417. [梁美玲, 杜建飞, 蒋冬梅, 等. 持续循环胸腔热灌注顺铂治疗恶性胸腔积液的疗效观察 [J]. 中华肺部疾病杂志(电子版), 2016, 9(4): 415-417.]
- [13] Zhou Yang, Huang He, Zhang Jiahong. Clinical observation of lobaplatin combined with local hyperthermia in the treatment of malignant pleural effusion [J]. Modern Oncology, 2015, 23(16): 2303-2305. [周洋, 黄河, 张家洪. 洛铂胸腔灌注联合局部热疗治疗恶性胸腔积液的临床观察 [J]. 现代肿瘤医学, 2015, 23(16): 2303-2305.]
- [14] Xiang Kemin, Li Wei, Wei Yunjia. Study on efficacy of cisplatin and IL-2 thoracic cavity perfusion combined with DXL chemotherapy in the treatment of non-small cell lung cancer patients with pleural effusion [J]. Journal of Clinical Pulmonary Medicine, 2015, 20(12): 2144-2148. [向可敏, 李伟, 魏云佳. 顺

铂、白介素-2 胸腔灌注联合多西紫杉醇全身化疗治疗恶性胸腔积液 [J] .临床肺科杂志, 2015, 20 (12) : 2144-2148.]

[15]Jiang Zhenglong, Lu Dianrong, He Shengqi, et al.Clinical observation of 32 cases of non-small cell lung cancer patients with malignant pleural effusion by chest hyperthermia treatment combined with cisplatin cavity injection [J] .Yunnan Journal of Traditional Chinese Medicine and Materia Medica, 2015, 36(4): 21-24.

[江正龙, 芦殿荣, 何生奇, 等.胸部热疗联合顺铂胸腔灌注治疗晚期非小细胞肺癌恶性胸腔积液临床观察32例 [J] .云南中医中药杂志, 2015, 36 (4) : 21-24.]

备注/Memo: 河北省医学科学研究重点课题计划 (编号: 20181516)

更新日期/Last Update: 2019-04-30